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هشدارهای  می شد   90 دهۀ  اوایل  تا  اگر   
کرد،  بی محل  را  کرمان  استان  در  کم آبی 
هم اکنون، شرایط به گونه ای رقم خورده که در 
شهرها و روستاها، در صنعت و در معدن و در 
کشاورزی و در همۀ بخش ها از شمال تا جنوب و 
از شرق تا غرب استان، درگیر این چالش شده ایم. 
اگرچه برخی عنوان »بحران« را بر این وضعیت 
نهاده اند اما دکتر سجاد شهابی عضو هیات علمی 
تحصیلات  دانشگاه  آب  مهندسی  گروه  مدیر  و 
تکمیلی کرمان معتقد است که در استان کرمان 
که  چرا  کرده ایم؛  عبور  آبی  بحران  وضعیت  از 
بحران مرزی است که می توان به شرایط نرمال 
از  بسیاری  در  هم اکنون،  که  در حالی  برگردیم 
دچار  و  گذشته ایم  بحران  از  استان،  مناطق 

ورشکستگی آبی هستیم.
او هشدار می دهد: »چنانچه وضعیت اقلیمی 
استفاده  نکند و شیوۀ فعلی  تغییر  ما  و رفتاری 
بدبینانه ترین  باشد،  داشته  ادامه  آبی  منابع  از 
و  سال   10 تا  هفت  می دهد  نشان  سناریوها 
خوش  بینانه ترین سناریوها نشان می دهد حداکثر 
20 سال فرصت داریم تا استان را نجات دهیم«. 

آیا نجات دهنده ای هست؟
بخشی از گفت وگو با دکتر شهابی را در ادامه 
می خوانید. متن کامل آن در سایت فردای کرمان 
دسترس  در   fardayekerma.ir نشانی  به 

است.
وقتی  کرمان  مثل  استانی  در  دکتر،  آقای 
دربارۀ کم آبی صحبت می کنیم؛ برخی می گویند 
دچار خشکسالی شده ایم، برخی دیگر می گویند 
کم آبی جزو ویژگی های اقلیمی کرمان است و به 
نوعی  شرایط را عادی جلوه می دهند یا از خود 
رفع مسئولیت می کنند. در بروز وضعیت کنونی، 
ما  به  طبیعت  طرف  از  که  جبری  اتفاقات  سهم 
تحمیل شده و سهم عدم مدیریت درست منابع 

آبی را چقدر می  دانید؟
واقعیت این است که تغییرات اقلیمی رخ داده 
شرایط  بروز  در  آن قدر  ولی  است  انکارناپذیر  و 
فعلی استان نقش ندارد. برای تعیین سهم دقیق 
هریک از عوامل، نیاز به مطالعۀ علمی گسترده 
است اما براساس داده های موجود می توان گفت 
که بر تأثیر شرایط اقلیمی بسیار بیش از آنچه در 
واقعیت هست، تأکید می شود. استان کرمان در 
نیم قرن اخیر، تقریبا همیشه بارش حدود 135 
میلی متر داشته است. دوره هایی بوده که بارش 
از 110 میلی متر کم تر شده و حتی چند سال 
در  داشتیم.  بارندگی  میلی متر   80  ،70 پیش 
دورۀ بلندمدت، میزان بارش ها بین 100 تا 140 
میلی متر در نوسان بوده است. بنابراین، کم بارشی 
به  باشد  قرار  اگر  اساسا  نیست.  عجیب  اتفاقی 
تناسب نیاز آب شرب و کشاورزی در هر منطقه، 
داشته  کافی  آب  و  بارش  موردنیاز،  زمان  در 
باشیم، چیزی به نام مدیریت منابع آبی معنا پیدا 
نمی کند. مدیریت وقتی معنا می یابد که آب کافی 
در زمان موردنظر در دسترس نباشد. در مجموع 
تغییر اقلیم و خشکسالی موثر بوده ولی نه آن قدر 

که اشتباهات مدیریتی تاثیر داشته است. 
دربارۀ تبعات اقتصادی و اجتماعی کم آبی زیاد 
گفته می شود. تبعات کم آبی بر روی محیط زیست 

در استان چگونه است؟ 
تاثیر  بر روی همۀ جنبه های زندگی  کم آبی 
می گذارد و اثرات زیست محیطی آن، انکارناپذیر 
آب  منابع  آن، خشک شدن  پیامد  اولین  است. 
سطحی مانند تالاب ها است. در استان کرمان از 
آنجایی که 85 تا 90 درصد منابع آب، زیرزمینی 
تالاب  خصوص  در  به جز  وضعیت  این  هستند، 
جازموریان، کم تر مشاهده می شود ولی کمابیش 
به عنوان  بروز پدیدۀ گرد و غبار  اما  وجود دارد. 
یکی از پیامدهای کم آبی را در استان داریم. در 
کرمان کم تر از غرب کشور تحت تاثیر گردوغبار 
کشورهای همسایه هستیم و عمدۀ گردوغبارها 
ناشی از کانون های محلی است. کاهش تراز سطح 
تاثیر  که  داریم  استان  در  هم  را  زیرزمینی  آب 

بخش  می گذارد؛  آبخوان ها  بر  ملاحظه ای  قابل 
عمده ای از مشکلات استان ناشی از کاهش تراز 
سطح آب است که به مقداری قابل ملاحظه رخ 
داده است. وقتی این اتفاق در آبخوان ها می افتد، 
را  زیرزمینی  آب  منابع  روزافزون  شوری  پدیدۀ 
سیرجان  دشت های  در  که  آنچه  مشابه  داریم؛ 
از  عمده ای  بخش  و  آمده  پیش  رفسنجان  و 
لب شور  و  داده  ماهیت  تغییر  شیرین  آب های 
زیرزمینی  آب  کاهش سطح  است.  و شور شده 
افزایش غلظت سایر  علاوه بر شوری آب، باعث 
آلاینده ها همچون نیترات، پتاسیم و حتی فلزات 
نیز می شود که عوارض جبران ناپذیری  سنگین 
هم برای مصرف کنندگان آب شرب و هم بخش 
کشاورزی به دنبال دارد. پدیدۀ نشست زمین و 
را هم داریم که متاسفانه دربارۀ آن  فرونشست 
خیلی کمتر از آنچه لازم است، صحبت می شود. 
فرونشست می تواند تمام زیرساخت های ما را از 
بین ببرد. ما در استان از مرحلۀ بحران آب گذر 
کردیم؛ چون بحران، مرزی است که می توان به 
شرایط نرمال برگردیم ولی در بسیاری از مناطق 
آبی  ورشکستگی  دچار  و  گذشته ایم  بحران  از 
وقتی  اینکه  دیگر  نگران کنندۀ  مسئلۀ  هستیم. 
مرگ آبخوان ها فرا می رسد و ساختار آن ها فرو 

بریزد، دیگر امکان بازگشت ندارند. 
تبعات زیست محیطی کم آبی را در کدام یک 

از مناطق استان بیش تر مشاهده می کنیم؟
در مناطق مختلف استان این وضعیت وجود 
دارد ولی در دشت رفسنجان و زرند و سیرجان 

مقداری وضعیت بغرنج تر است.
در  که  شد  مطرح  ادعایی  قبل  سال  چند 
بازۀ زمانی 10 ساله شمال استان کرمان به دلیل 
لحاظ  از  می شود.  خالی  جمعیت  از  آبی،  شرایط 

علمی این ادعا چقدر درست است؟
نمی خواهم هراس افکنی کنم اما اگر قرار باشد 
واقع بین باشیم، باید بگویم چنانچه سبک و سیاق 
و  توزیع  و  مدیریت  و  استفاده  نحوۀ  و  مصارف 
بهره برداری از منابع آب تغییر نکند؛ از آنجا که نه 
در کرمان بلکه در تمام مناطق کشور شرایط خیلی 
خوبی نداریم، امکان دوام و حیات طولانی در این 
مهاجرت  بنابراین،  داشت.  نخواهیم  را  جغرافیا 
گسترده و خالی از سکنه شدن، نه فقط در شمال 
استان بلکه در کل استان و حتی در بخش های 

وسیعی از کل کشور کاملا محتمل است.
قابل تخمین است که چه قدر برای نجات منابع 

آبی استان فرصت داریم؟
یکی از ویژگی های مباحث انسانی و اجتماعی 
نمی توان  تجربی  علوم  برخلاف  که  است  این 
درخصوص آن دقیق و متقن صحبت و پیش بینی 
یکی  قطعیت  عدم  دو  با  این خصوص  در  کرد. 
جوامع انسانی و دیگری اقلیم مواجهیم. اینکه در 
به دنبال  تاثیراتی  چه  دمایی  تغییرات  قرن  یک 
دارد پیش بینی می شود اما آن قدر دقیق نیست 
تا بتوان براساس آن برنامه ریزی دقیق کرد. حتی 
بارش ها هم به جز دربارۀ چند روز آینده دقیق 
را در چند  اوضاع  تنها می تواند کلیت  و  نیست 
هفته یا چند ماه آتی بیان کند. براساس داده های 
ما  رفتاری  و  اقلیمی  موجود و چنانچه وضعیت 
تغییر نکند و شیوۀ فعلی استفاده از منابع آبی 
ادامه داشته باشد، بدبینانه ترین سناریوها نشان 
خوش  بینانه ترین  و  سال   10 تا  هفت  می دهد 
سناریوها نشان می دهد حداکثر 20 سال فرصت 

داریم.
آب  مصارف  نحوۀ  تغییر  بر  زیادی  تاکید 
برای  آب  مصرف  صنعت،  بخش  در  داشتید. 
تولید فولاد و توسعۀ صنایع فولادی سال هاست 
که مورد مناقشه است. مخالفان می گویند فولاد 
بیش از این نباید توسعه پیدا کند و موافقان به 
ظرفیت های استان و منافع اقتصادی کوتاه مدت 
این باره  در  نظری  چه  شما  می کنند.  اشاره  آن 

دارید؟
این  رایج  دیدگاه  و کشاورزی  دربارۀ صنعت 
بخش  در  آب  مصرف  عمدۀ  بخش  که  است 
کشاورزی است. بنده معتقدم به هیچ وجه نباید 
بین کشاورزی و شرب و صنعت تقابل ایجاد کرد؛ 
ما به هر سه این ها نیاز داریم و باید به تناسب 

منابعی که در اختیار داریم، تخصیص آب به هر 
یک از این بخش ها صورت گیرد و این طور نباشد 
که فقط محدودیت مصرف در یک بخش خاص 
باشد. برای تولید فولاد به آب و مواد اولیه نیاز 
و  اولیه  مواد  اینکه  یا  دارد:  وجود  راه  دو  داریم. 
آب هست  که  کنیم  منتقل  به جایی  را  معادن 
مواد  که  کنیم  منتقل  جایی  به  را  آب  اینکه  یا 
اولیه و معدن داریم. نظر شخصی بنده این است 
از  ساده تر  خیلی  اولیه  مواد  کردن  منتقل  که 
دولتی  یا  اگر بخش خصوصی  است.  انتقال آب 
به جای  دارد،  فولاد  کارخانه های  بر ساخت  بنا 
شیرین کردن آب دریا و انتقال آن، کارخانه های 
با مالکیت استان کرمان اما در مناطق  فولاد را 
جنوبی کشور از جمله استان هرمزگان راه اندازی 
بسیار  تولید  هزینه های  صورت  این  در  کنند. 
در  هم  آب  و  سهل تر  صادرات  می شود،  کم تر 
دارد،  وجود  که  دیگری  واقعیت  است.  دسترس 
این است که صنعت رقیب متوازنی برای بخش 
کشاورز  اختیار  در  که  آبی  نیست.  کشاورزی 
و  صیفی  محصولات  آن  با  تا  می شود  گذاشته 
جالیزی همچون گوجه، خیار، سیب زمینی و یا 
بازار  دارای  عمدتا  کند،  تولید  باغی  محصولات 
است،  محدود  کشاورز  درآمد  و  است  داخلی 
کشاورز  که  داشت  توقع  نمی توان  اساس  براین 
درآمد  چون  کند،  پرداخت  را  واقعی  آب بهای 
واقعی ندارد. از این رو صنایع به خاطر درآمد بسیار 
بیش تر، توان بسیار بالاتری در پرداخت آب بها در 
مقایسه با غالب، و نه همه، کشاورزان دارند. یکی 
از مشکلات بسیار بزرگ ما در کشور این است 
که قیمت  ها واقعی نیست، از طرفی، تا زمانی که 
درآمدها واقعی نباشد نمی توان قیمت ها را واقعی 
کرد. اما در بحث مدیریت منابع آب و در راستای 
صیانت از آن، این امکان وجود دارد در بخشی که 
را واقعی کرد.  درآمدها واقعی است؛ قیمت آب 
مثلا در فولاد یا مس، بخش عمده ای از محصول 
قیمت واقعی دارد. در برخی محصولات کشاورزی 
این  صادراتی هم همین شرایط وجود دارد؛ در 
بخش ها می توان آب بهای واقعی را دریافت کرد. 
همان طور که در قانون آب و نحوۀ ملی شدن آن 
نباید  و  ماست  ملی  منابع  است، آب جزو  آمده 
این طور باشد که از آب یارانه ای استفاده شود ولی 
درآمدها  واقعی باشد. به بیان دیگر منافع منابعی 
که تعلق به عموم افراد جامعه دارد، نباید تنها به 

اشخاص یا گروه های خاصی تخصیص یابد.
در  فولادها  توسعۀ  توقف  طرفدار  شما  پس 

استان هستید. 
با شکل فعلی توسعۀ فولاد و اینکه بخواهیم 
فولاد را رقیب کشاورزی یا شرب بدانیم، مخالفم 
اما استان منابع معدنی بسیار زیادی دارد و باید 
به شکل پایدار و ضمن صیانت از محیط زیست 
و منابع آب از آن استفاده کرد. در شیوۀ فعلی 
توسعۀ فولادی استان باید بازنگری شود یا صنایع 
را به جایی که آب هست منتقل کنیم یا اینکه 
آبی که به صنایع تخصیص می یابد به طور بهینه 
به  ملزم  صنایع  حال  عین  در  و  شده  مصرف 
بازچرخانی آب و استفاده مجدد از آن باشند و 
هدررفت آب به حداقل میزان خود رسیده و در 
صنایع  اختیار  در  واقعی  نرخ  به  آب  حال  عین 

قرار گیرد.
انتقال آب چیست؟  نظرتان دربارۀ طرح های 
شرب  و  صنعت  به  آب  انتقال  برای  طرح هایی  
خلیج فارس  از  انتقال  آن  جدی ترین  که  داریم 
برای مس سرچشمه و گل گهر است. می توان به 
در  تولید  و  دوام حیات  برای  این طرح ها  نتیجۀ 

استان امیدوار بود؟
مدیریت  موضوع  آب،  منابع  مدیریت  در 
مطرح  مشارکتی  رویکرد  و  آب  منابع  »جامع« 
نمی تواند  آب  انتقال  زمینه،  این  در  و  است 
بسیار  شرایط  در  تنها  و  باشد  پایدار  اقدام  یک 
است.  امکان پذیر  محدود  شکل  به  و  اضطراری 
نظر  انتقال آب در  برای  اهدافی که  با  بنابراین، 
گرفته شده، باید بگویم که این، راهکاری منطقی 
که  دنیا  پیشرفتۀ  کشورهای  از  بسیاری  نیست. 
درآمد بسیار بسیار بیش تری از ما دارند، با وجود 

اینکه مشکل کم آبی دارند اما به انتقال آب روی 
سعی  آبی  منابع  جامع  مدیریت  در  نمی آورند. 
در  است،  اختیار  در  که  منابعی  از  است  این  بر 
همان منطقه استفاده شود. ضمن اینکه مصرف 
آبِ یک سال استان 6.7 میلیارد مترمکعب است 
که آن را به هیچ وجه نمی توان با لوله منتقل کرد 
با  را  صنعت  و  شرب  نیازهای  از  بخشی  تنها  و 
انتقال آب می توان تامین کرد. اگر اصلاح روند 
بخش  گیرد،  صورت  موجود  منابع  از  استفاده 
زیادی از پروژه های انتقال آب نیاز نیست که اجرا 
شود. این پروژه ها هزینه هایی بسیار بالا و عوارض 
صرفا  فعلی  هزینه های  با  دارند.  زیست محیطی 
حدود  آب  مترمکعب  یک  شیرین سازی  هزینۀ 
یک تا دو دلار است و این رقم، به جز هزینۀ خط 
انتقال و استقرار تاسیسات است که عدد سنگین 
برای  منطقی،  نظر  از  است.  ملاحظه ای  قابل  و 
شرب اگر قرار باشد انتقال آب انجام شود، بدون 
اینکه دولت یارانه دهد و هزینه ها را به طور کامل 
متقبل شود؛ ممکن نیست. در بخش صنعت، با 
امکان  این  واقعی است  اینکه درآمدها  به  توجه 
وجود دارد که آب گران تری بخرند. دربارۀ تامین 
آب بخش کشاورزی از طریق این پروژه ها هم که 
با هزینه های  نیست چون  اصلا صحبتی مطرح 

فعلی امکان پذیر نیست. 
آب  تامین  می توان  آب،  انتقال  بدون  پس 

شرب استان را تامین کنیم. درست می گویم؟
استان  زیادی در  بسیار  با محدودیت های  ما 
بسیار  افت  نیست.  قابل کتمان  این  و  مواجهیم 
زیاد تراز سطح آب زیرزمینی را شاهدیم که در 
باغین در 20 سال اخیر به طور  دشت کرمان ـ 
بسیار  عدد  که  بوده  متر   15 از  بیش  متوسط 
مدیریت  با  اما  است  نگران کننده ای  و  بزرگ 
بخش های مختلف، این امکان وجود دارد که آب 
انتقال  بر  اصراری  اگر  کنیم.  تامین  را  موردنیاز 
اینکه در مبدا  به فرض  باشد،  آب وجود داشته 
آن  از  یا  نشود  ایجاد  زیست محیطی  خسارت 
صرف نظر کنیم و هزینه های سنگین انتقال آب 
هم قابل تامین باشد؛ از طریق لوله، امکان انتقال 
همۀ آب موردنیاز وجود ندارد و باید به فکر تامین 

آن از منابع در دسترس باشیم.
آب  و  است  مواجه  آبی  تنش  با  کرمان  شهر 
آب  انتقال  پروژۀ  از  که  می دهد  وعده  منطقه ای 
خلیج فارس به سرچشمه، مقداری از آب موردنیاز 
شهر کرمان را تامین می کند. نباید به این پروژه 

دلخوش باشیم؟
امکان  و  نیست  غیرممکن  آب  این  انتقال 
انتقال وجود دارد ولی به خاطر هزینه های بسیار 

زیاد و عوارض زیست محیطی، منطقی نیست. 
برای تامین آب استان چه راه حل هایی وجود دارد؟

دربارۀ مسئلۀ آب، باید مصلحت سنجی ها کنار 
به آن  واقع نگری  و  واقع بینی  با  و  گذاشته شود 
بپردازیم. منابعی را که در اختیار داریم و کیفیت 
و  دهیم  اختصاص  آب شرب  به  را  دارد  بهتری 
با کیفیت پایین تر را به دیگر بخش هایی  منابع 
اتفاق  دارند تخصیص دهیم.  استفاده  امکان  که 
دیگری که خیلی هم کُند در استان پیش می رود، 
جمع آوری آب های سطحی و فاضلاب است. در 
کل استان تقریبا 300 میلیون مترمکعب مصرف 
آب شرب و حدود 140 میلیون مترمکعب مصرف 
به  این دو بخش  در  داریم. دستکم  آب صنعت 
شکل قابل ملاحظه ای امکان آن را داریم که آب 

را تصفیه کنیم و از این آب بازچرخانی شده، در 
بخش صنعت و یا حتی با میزان تصفیه جزئی 
استفاده  سبز  فضای  و  غیرمثمر  درختان  برای 
در  که  قنات ها  به  متأسفانه  طرفی  از  کنیم. 
از  پرشماری  تعداد  دور  چندان  نه  گذشته ای 
آن ها در استان فعال بودند، و در سالیان اخیر به 
خاطر حفر چاه های عمیق فراوان در حریم آن ها 
و  بی توجهی  کم آب شده اند،  یا  بسیاری خشک 
یا کم توجهی می شود. قنات ها در اقلیم خشکی 
یا نیمه خشکی چون استان کرمان یک موهبت 
بزرگ هستند، بسیار از شهرهای ایران باستان به 
واسطۀ قنات ها حیات یافتند. هرچند این فناوری 
مزایای  خاطر  به  اما  نیست،  اشکال  از  خالی 
اقلیمی دارد نمی توان به  بسیاری که در چنین 
شود  سعی  باید  و  پوشید  چشم  آن  از  سادگی 
دست کم  موجود،  قنات های  از  صیانت  ضمن 
بخشی از قنات های نیمه فعال یا غیر فعال که 

امکان دارند، احیا شوند.
انتقادات زیادی به »نحوۀ مدیریت منابع آبی« 
در کشور وجود دارد. برخی می گویند هدررفت 
آب در شبکۀ انتقال و توزیع آب شرب بالاست، 
کشاورزی  بخش  در  آب  بالای  مصرف  به  برخی 
سرزمین  آمایش  اینکه  از  برخی  و  دارند  انتقاد 
صحبت  یا  می کنند  انتقاد  شده  گرفته  نادیده 
می شود؛  آب  انتقال  و  سدسازی  مافیای  از 
در  آب  منابع  مدیریت  به  که  نقدی  جدی ترین 

جغرافیای استان کرمان دارید چیست؟
عدم  و  مصلحت سنجی  مشکل،  بزرگ ترین 
آن  به  کلام  در  شاید  است.  علمی  مدیریت 
اشاره شود ولی چندان به رویکردهای علمی در 
مدیریت منابع آب باور نداریم. متاسفانه تاثیرات 
دیده  امروز  هم،  می شود  گرفته  که  تصمیماتی 
دلیل  همین  به  شاید  می برد،  زمان  و  نمی شود 
نمی شود  مواقع تصمیمِ درست گرفته  اغلب  در 
طرح های  و  برنامه ریزی  به  اقبالی  معمولاً  و 
میان مدت و بلند مدت وجود ندارد. واقعیت این 
اراضی  و  آبخوان ها  از  عمده ای  بخش  که  است 
مصرف  و  مدیریت  فعلی  شیوۀ  با  را  سرزمین 
امکان  آب  بدون  می دهیم.  دست  از  داریم  آب 
حیات وجود ندارد؛ موضوع کوچ کردن و انتقال 
ایران به  آب مطرح می شود ولی کل جغرافیای 
دلیل شرایطی که دارد این توانایی را ندارد که 
مهاجرت اتفاق بیفتد یا بتوان با انتقال آب مشکل 

را حل کرد.
منظورتان از مصلحت سنجی چیست؟

چند  باشم،  دانشگاه  در  اینکه  از  پیش  بنده 
سالی به عنوان کارشناس و مدیر در شرکت های 
مدیریت منابع آب مشغول به کار بودم. اتفاقات 
زیادی می افتد؛ خیلی اوقات پیش می آید مدیر 
اجتماعی  مصالح  از  پاره ای  برای  تصمیم گیر  یا 
است  درست  می داند  که  آنچه   ... و  سیاسی  یا 
چنین  تبعات  متاسفانه  و  نمی دهد  انجام  را 
تصمیماتی دامن گیر همۀ بخش ها در استان شده 
و می شود. گاهی اولویت بندی تخصیص منابع آب 
به درستی صورت نمی گیرد و منابع ارزشمند آبی 
می شود  بخش هایی  در  استفاده  یا  تولید  صرف 
که بازدهی و بهره وری چندانی ندارد، حال آنکه 
همان منابع را می توان در بخش های دیگری با 
درآمد  با  و  کرده  صرف  بیش تر  بسیار  بازدهی 
تولیدات آب بر و در  یا  از آن محصولات  حاصل 

عین حال کم سودتر را تهیه کرد.

از بحران آبی گذر کردیم و دچار ورشکستگی هستیم
عضو هیات علمی دانشگاه تحصیلات تکمیلی کرمان مطرح کرد؛

 مصلحت سنجی ها دربارۀ مسئلۀ آب استان کنار گذاشته شود       در شیوۀ فعلی توسعۀ فولادی استان باید بازنگری شود

اسما پورزنگی آبادی


